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życie, epopeja rozkładu ciała!  
już myślałbyś, że wszystko wskakuje  
na wspaniałe tory, a tu – w lustrze  
wyszczerza się drugi podbródek. ojciec  
twierdzi, że koło trzydziestki powinienem  
przestać pisać, inaczej stanę się  

„takim dupkiem jak Herbert”. ale jak nie  
tworzyć urojonych piękności, kiedy każdym  
nerwem czujesz flaczenie tej podstawowej.  
dwadzieścia pięć przesikanych, przesmarkanych  
i cielęcych lat jako preludium, przez  
kontrast podkreślające to, co dzieje się  

potem. a mowa dopiero o stadium rozkładu  
cynicznie nazwanym „wiekiem dojrzałym”!  
nie wyobrażam sobie, żeby ktoś był w stanie  
wyobrazić sobie starość, zanim tam się nie  
znajdzie, unieruchomiony za stołem, krzyczący  
„kelner! ja tego nie zamawiałem!”

                                             Miłosz Biedrzycki
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Nota bibliograficzna

Trzy spośród tekstów składających się na niniejszą książkę były już wcześniej 
(w nieco innych, zazwyczaj skróconych wersjach) drukowane lub zostały złożone 
do druku. Poniżej podaję miejsca publikacji:

U ­chodzenie. W: Góry i wędrowanie. Red. J. Pacuła. Bielsko ‑Biała 2014, s. 177—184.
Tłuszcz. O jednej z figur dyskursu geriatrycznego. W: Romans z wierszem. Red. P. Śli-

wiński. Poznań 2015 [w druku]. 
Leżenia. W: Balaghan. Mikroświaty i nanohistorie. Red. M. Jochemczyk, M. Kokoszka 

i B. Mytych ‑Forajter. Katowice 2015 [w druku].
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Grzegorz Olszański

The Age of Manhood: The Epic of Decay 
Motifs of Senility in Polish Poetry After 1989  

(Marcin Świetlicki, Jacek Podsiadło, and Others)

Summar y

For millennia, the old age has constituted one of the primary topics in literature, 
and there are several works written by the literary scholars after 1989 and devoted 
to that theme which are still widely read and highly regarded by the public. Numer-
ous conferences and collective volumes on the issue of the old age (such as Reaching 
Maturity. The Old Age in Polish and Foreign Literature, The Existential Experience of Old 
Age, or Return to the Old Age…) as well as several published monographs (such as The 
Gesture of Goodbye by Anna Legeżyńska, Later Works of Great Poets by Tomasz Wójcik, In 
Our Old Age by Agnieszka Czyżak) testify to the ever‑increasing popularity of that 
topic in literary studies.

The Age of Manhood: The Epic of Decay. Motifs of Senility in Polish Poetry After 1989 
(Marcin Świetlicki, Jacek Podsiadło, and Others) by Grzegorz Olszański on the one hand 
offers a similar type of reflection, but at the same time it constitutes a radical depar-
ture from a particular approach to the topic of old age. Its similarity lies in the topic 
of the study, which also concerns an attempt at the analysis of literary representations 
of the old age — an attempt born of the conviction that the old age and the process of 
aging influence the development of literature (since they influence the choice of topic, 
the construction of the subject, as well as genological and language choices, etc.), and 
that they constitute some of the key experiences in the human existence, while works 
of literature facilitate a better understanding of those issues. It is particularly im-
portant due to the fact that the majority of the theoretical studies on the old age in 
literature are devoted to the nature of the relationship between the real world and the 
world of fiction, and thus convey (in more or less straightforward terms) the opinion 
that the reality of the work of fiction can express something which reaches beyond 
the imaginary world inhabited by the characters — an aspect which seems of crucial 
importance, given the cultural and anthropologic character of Olszański’s book.

This fundamental similarity should not, however, invalidate the equally funda-
mental differences. Even though there are numerous books and studies on the theme 
of the old age in Polish literary studies, the vast majority of those analyses are devot-
ed to literary works which not only reflect on that last stage of the human existence, 
but also are written by elderly authors; it seems, therefore, as if the literary scholars, 
who usually tend to avoid the biographical bias in their interpretation, have consist-
ently allowed for an exception in this particular case. This particular book, however, 
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whose aim is to reconstruct the circumstances in which the senile subject has been 
born, required a significant shift in accents. As a result, the analysis shifted from the 
emphasis on the state (“I am old”) to the emphasis on the process (“I am getting old”).

It would be impossible to achieve that objective without the unorthodox selection 
of poets whose works have been subject to interpretation, even more so, considering 
that the poetry of Marcin Świetlicki, Jacek Podsiadło, Marcin Baran, Krzysztof Śliwka, 
Mariusz Grzebalski, and Krzysztof Jaworski (as well as several poems by Miłosz Bie-
drzycki, Grzegorz Wróblewski, and Adam Wiedemann) has never before been read 
in this particular context, given the age of the authors and the still distant prospect 
of aging. The abovementioned poets belong neither to one generation (a highly con-
troversial category in itself when applied to writers who debuted after 1989), nor to 
a particular group (such as a group of writers connected with a particular periodi-
cal, book series, place, etc.). Despite the explicit ties of friendship and easily noticed 
similarities (coming from a more or less similar literary tradition, the aversion to what 
is generally considered to be literary language and high diction, narrative qualities, 
references to conversational poetics and quotidian writing), the strong individual au-
thorial signatures emphasise the differences instead of the similarities. The unortho-
dox choice of subject matter, however, does not imply a lack of justification. What 
prompted that choice and validated the decision to focus on this particular exempli-
ficative material was the more and more pronounced existence of lyrical situations, 
images, themes or figures whose essence lies in the experience of crossing the “streak 
of shadow,” the acute sensation of a dramatic loss of the allotted time and the feel-
ing of identity transformation. In fact, one of the first symptoms of aging — which 
often comes as a surprise even to the most well‑adjusted of people — is a gradual 
crisis of identity. It would be possible, therefore, to claim that the state of a certain 
lack of coherence experienced by the subject constitutes one of the major topics ap-
proached by the vast majority of literary works devoted to the process of aging. And 
it is no different in this case. Quite the contrary, it could be said that the multifaceted 
analysis of the metamorphoses undergone by the aging subject constitutes one of the 
chief organising principles as far as the plot of this book is concerned. The use of this 
particular word is justified by the attempt at creating a coherent totality as well as 
the narrative dimension of the selected poems, which — when read together — cre-
ate a certain dominant order, contributing to the emergence of a polyphonic, if frag-
mentary, narrative. It is, however, a narrative that can be only classified as literary 
anthropology, since — following the idea that fiction can sometimes constitute the 
best vehicle for the truth — the narratives about the poems and their protagonists 
are at the same time narratives about the creators as well as the world in which those 
poems were originally created.
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Grzegorz Olszański

Das Mannesalter: die Geschichte des Zerfalls.  
Senile Motive in polnischer Poesie nach 1985  

(Marcin Świetlicki, Jacek Podsiadło u.a.)

Zusammen fassu ng

Das Greisenalter ist eins der uralten Themen der literarischen Werke und es wur-
de von den Literaturwissenschaftlern mindestens seit 90er Jahren des 20.Jhs sehr gern 
beschrieben. Von der Interesse an dem Thema zeugen sowohl zahlreiche Konferen-
zen und mehrere Sammelbände (z.B. die nach den Konferenzen veröffentlichten Bän-
de: Dojrzewanie do pełni życia. Starość w literaturze polskiej i obcej (dt. Reifen zum prallen 
Leben. Das Greisenalter in polnischer und fremder Literatur), Egzystencjalne doświadczanie 
starości (dt. Existentielles Erfahren des Alters) oder Starość raz jeszcze… (dt. Nochmals zum 
Greisenalter…) als auch die dem Greisenalter gewidmeten Bücher (z.B.: Gest pożegnania 
(Die Abschiedsgeste) von Anna Legeżyńska, Późna twórczość wielkich poetów (dt. Spätere 
Werke von großen Dichtern) von Tomasz Wójcik, Na starość (dt. Im Alter) von Agnieszka 
Czyżak). 
Das vorliegende Buch von Grzegorz Olszański passt einerseits in den oben genannten 
Charakter der Überlegungen hinein, andererseits aber weicht von ihm sehr deutlich 
ab. Früher erwähnte Publikationen versuchen zwar, das Alter literarisch zu schildern, 
denn ihre Autoren sind der Meinung, dass das Alter und die Alterung für die Litera-
tur nicht ohne Bedeutung sind. Sie beeinflussen sowohl die angesprochenen Themen, 
den Aufbau des Subjektes, als auch die sprachlichen oder genologischen Wahlen etc. 
Das Greisenalter ist eine der wichtigsten Erfahrungen des menschlichen Lebens und 
literarische Texte erlauben, diese Erfahrung besser zu verstehen und kennenzuler-
nen. Es ist insofern wichtig, als das Wesen der meisten über das Alter handelnden 
Werke ist die Aktualisierung der Zusammenhänge zwischen der realen Welt und der 
dargestellten Welt und damit die mehr oder weniger deutlich verbalisierte Ansicht — 
was im Hinblick auf kulturkundlichen und anthropologischen Charakter des Buches 
von Olszański besonders beachtenswert ist — dass die Wirklichkeit des literarischen 
Werkes etwas Wesentliches nicht nur von der Wirklichkeit, in der die literarischen 
Helden leben, zu sagen hat. 

Die grundlegende Ähnlichkeit sollte aber die genauso grundlegenden Unterschie-
de nicht ausgleichen. Obwohl es nämlich an den, das interessante Motiv in polnischer 
Literaturwissenschaft betreffenden Bücher und Studien nicht fehlt, sind die meisten 
von ihnen den Werken gewidmet, die diese letzte Periode der menschlichen Existenz 
schildern und von den Schriftstellern im fortgeschrittenen Alter geschaffen wurden. 
Im vorliegenden Buch bemüht sich sein Verfasser, die Umstände von der Entstehung 
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des senilen Subjektes darzustellen, was ihn gezwungen hat, die Schwerpunkte anders 
zu platzieren. Zum Gegenstand der Deskription wurde zwar nicht der Zustand („ich 
bin alt“) sondern vor allem der dazu führende Prozess („ich werde alt“).

Diese Absicht konnte nicht verwirklicht werden, wenn zur Interpretation die oft 
umstrittenen Werke nicht gewählt wurden. Diese Wahl war strittig, denn die Ge-
dichte von Marcin Świetlicki, Jacek Podsiadło, Marcin Baran, Krzysztof Śliwka, Ma-
riusz Grzebalski und Krzysztof Jaworski (und auch gelegentlich genannte Werke von 
Miłosz Biedrzycki, Grzegorz Wróblewski und Adam Wiedemann) wurden bisher 
wegen deren Alters und weiter Altersperspektive noch nie auf diese Art und Weise 
analysiert. Es sind zwar Dichter, die weder dieselbe Generation (in Bezug auf die 
nach 1989 debütierenden Schriftsteller löste diese Kategorie immer heftige Kontro-
verse) noch dieselbe Formation (wenn man unter dem Begriff z.B. die Gruppe der mit 
einem bestimmten Ort, bestimmter Publikationsreihe oder einem bestimmten Perio-
dikum etc. versteht) vertreten. Trotz der nicht unbedeutenden Freundschaftsbande 
und gemeinsamen Merkmale (die mindestens in einem bestimmten Stadium ziemlich 
ähnliche literarische Tradition, Widerwillen gegen literarische Sprache und übertrie-
bene Diktion, Narrativität, Bezugnahme auf Gesprächspoetik und tägliche Aufzeich-
nungen) haben deutliche Hervorhebungen der Autoren zur Folge, dass die zu analy-
sierten Dichter miteinander eher geteilt als verbunden waren. Die Tatsache, dass die 
Wahl der zu interpretierten Werke strittig ist, soll nicht heißen, dass sie unbegründet 
ist. Solche Auswahl des exemplifizierten Materials wurde beglaubigt durch die in 
den Gedichten der oben genannten Dichter auftretenden lyrischen Situationen, Bil-
der, Motive oder Figuren, deren Kern die Überquerung der „Schattenlinie“, durch-
dringender Eindruck von der radikalen Zeitschrumpfung und vom Identitätswandel 
sind. Die Sache ist, dass eins der ersten Alterungssymptome — was nicht selten für 
lebenserfahrene Menschen sehr überraschend ist — allmähliche Identitätsschwierig-
keiten sind. Man kann sogar die These aufstellen, dass der Zustand der spezifischen 
von dem Menschen erfahrenen Inkohärenz eins der Hauptthemen der meisten, dem 
Alter gewidmeten Werke wird. Genauso ist es auch im vorliegenden Buch — man 
kann sogar sagen, dass vielschichtige Deskription der Metamorphosen, die dem al-
ternden Subjekt zuteil werden haben den größten Einfluss auf die Struktur seiner 
Fabel ausgeübt. Davon zeugen sowohl die individuelle Absicht, eine gewisse kohä-
rente Einheit zu schaffen, als auch narrative Dimension der Gedichte, die zusam-
men gelesen eine bestimmte übergeordnete Ordnung bilden und eine mehrstimmige 
obwohl auch fragmentarische Geschichte kreieren. Die Geschichte auf dem Gebiet 
der Literaturanthropologie, denn doch der Meinung gemäß, dass die Fiktion nicht 
selten die Wahrheit am besten ausdrücken kann — sind die in aufeinanderfolgenden 
Kapiteln weiterspinnenden Geschichten von den Gedichten und deren Helden auch 
die Erzählungen über deren Schöpfer und über die Welt, in der diese Gedichte ent-
standen worden sind. 
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